
隨著社會變遷與婦女人權的提升，臺灣女性從私領域到公領域，從小我到大

我，都有不可忽視的卓越貢獻與成就。女性不但在各領域各行業中逐漸嶄露頭

角，更勇於跳脫傳統框架，展現自信風采。

百年進程，我國在國際性別平等發展評比聯合國2007年之「性別發展指數」

（GDI）及「性別權力測度」（GEM）中，名列全球第22位及24位，展現了臺

灣兩性在教育、健康、經濟勞動和政治決策層面皆能平等發展，為臺灣婦女權

益與性別平等發展的跨時代成就。

西元2011年，適逢中華民國建國100年。為讓世世代代能看到臺灣女人一路走

來的耕耘與社會貢獻，特別以臺灣女人進程為題，整理記錄女性權益相關之民

間發展、婦團運動、政府作為，以及女性人物群像、日常生活流變等事蹟，希

望帶領大家走進歷史時光隧道，再現100年來，精彩女人的生命歷程，同時藉

此回顧過去、立足現在、展望未來，為臺灣婦女權益發展留下美好的記錄。

As the society changes and with the advancement of women’s human rights, 
Taiwan women have made extraordinary contributions and attained spectacular 
achievements in both the private and public spheres and at both personal and 
societal levels. Not only have Taiwan women started to play an increasingly 
important role in all fields, but they also have bravely gone beyond the boundary 
previously set by the traditional values to shine with radiant self-confidence.

In view of a century of progress, in 2007, the United Nations, in its worldwide 
assessment of the development of gender equality in a country, ranked Taiwan 
22nd in its Gender-related Development Index (GDI) and 24th in its Gender 
Empowerment Measure (GEM), demonstrating the fact that both men and 
women in Taiwan can develop equally in education, health, economy and labor, 
and decision making. Taiwan has made in the promotion of women’s rights and 
benefits and in the development of gender equality.

Year 2011 marks the 100th founding anniversary of the Republic of China. In 
order to educate the public about the endeavor undertaken and the contribution 
made by Taiwan women, the theme for this exhibition is “Taiwan Women’s 
Progress.” This exhibition documents the course of advancement of women’s 
rights and benefits in the Taiwan society, the development of women’s groups in 
Taiwan, and the governmental achievements made in the promotion of women’s 
rights and benefits. Furthermore, this exhibition presents a compilation of 
distinguished Taiwan women and traces the lifestyle change Taiwan women have 
experienced. This exhibition takes you on a journey to travel down the time tunnel 
and back in time to revisit the splendid lives Taiwan women have lived in the past 
one hundred years—to reflect on the past, focus on the present, and envision the 
future—while preserving the excellent record attained in the promotion of Taiwan 
women’s rights and benefits.
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特別感謝
                                                        
以下人士及單位提供影像、圖像、文史資料，豐富本次特展內容，在此

致上最深的謝意，期盼以此特展為開端，持續收集記錄臺灣女人各項精

彩，敬請各界給予更多協助與指導。
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王蘋、任祥、江明勳、何春蕤、余淑美、吳妍華、吳碧珠、李筱峰、李錦

容、汲宇荷、周秀琴、林媽利、林麗瓊、姜蘭虹、柯世宏、柯妧青、胡台

麗、袁叔琪、郝玲妮、張甘妹、張錦麗、郭月如、陳來紅、陳怡安、陳炎

生、陳曼麗、陳惠馨、陳詩欣、彭汪嘉康、曾宛如、楊建、楊恩典、葉立

誠、鄒國英、趙乃賢、趙可式、劉怡伶、劉毓秀、劉憶如、潘維剛、蔡秀

女、鄭宗和、鄧友連、鄧南光、謝小芩、蘇芊玲等

女書店、中山大學性別平等教育委員會、中央大學校史館、中央日報、中央

社、中華民國工商婦女協進會、中華民國台灣女童軍總會、中華民國婦女會

總會、中華民國婦女聯合會、中華民國劉俠(杏林子)之友會、內政部、內政

部警政署、天下雜誌、主婦聯盟環境保護基金會、北一女、司法院、台北市

私立愛愛院、台北市婦女救援基金會、台北市婦女新知協會、台北市晚晴婦

女協會、台北市現代婦女基金會、台北基督教女青年會、台灣水企劃整合有

限公司、台灣女性影像學會、台灣同志諮詢熱線、台灣防暴聯盟、台灣性別

平等教育協會、台灣神學院、台灣基督長老教會總會婦女事工委員會、台灣

基層婦女勞工中心、台灣婦女展業協會、外交部、幼獅出版社、玉山社、

白鷺鷥文教基金會、成功大學、羊毛氈手創館、行政院文建會、行政院客委

會、行政院原民會、行政院國科會、行政院勞委會、行政院新聞局、行政院

僑委會、行政院體委會、佛教慈濟慈善事業基金會、吳健雄學術基金會、宏

達國際電子股份有限公司、希望基金會、

法務部、空中英語教室、花花世界玩布

工作坊、長榮女中、前衛出版社、姬

望紀念教會、真理大學、國史館、國

立教育資料館、國立臺灣歷史博物

館、國防部、國家電影資料館、國

家圖書館、國際家族防癌協會、國

際單親兒童文教基金會、基督教芥菜

總會、婦女新知基金會、救國團、教

育部、淡江中學、清華大學圖書館、莊

淑旂社會福利事業基金會、喜樂保育

院、彭婉如基金會、傳愛家族傳播公

司、經濟部、道生神學院、靖娟兒童

安全文教基金、廖瓊枝歌仔戲文教基

金會、監察院、臺大婦女研究室、臺

北市立教育大學、臺灣文學資料館、

臺灣青少年高球網、臺灣省諮議會、趙

麗蓮教授文教基金會、遠流出版社、銘傳大

學、蔡瑞月舞蹈研究社、衛生署、鄧麗君文教

基金會、賴和基金會、勵馨基金會、聯合知識庫

等單位

國家圖書館展場│National Central Library

展期│2011年3月7日-3月31日
Duration│March 7–March 31, 2011

婦女館展場│Taiwan Women’s Center

展期│2011年3月7日-12月31日
Duration│March 7 – December 31, 2011

  內政部指導

關於財團法人婦女權益促進發展基金會                                  
  

                    
本會由行政院婦女權益促進委員會決議，責成內政部捐資十億元成立，希望

開啟民間和政府的對話窗口，建構性別資訊與資源的交流中心。本會董事、

監察人由部會首長、社會專業人士、婦女團體代表共同擔任，並以落實婦女

權益、推動性別主流化為主要任務，2008年3月8日臺灣國家婦女館完成籌

設後，本會並接受內政部之委託辦理。

本會以促進婦女權益為目的，辦理事項包括婦女相關政策、法令、計畫之研

議，婦女權益問題之研究與諮詢，婦女權益宣導與相關人員訓練等，期有助

於我國婦女權益之整體發展。

About the Foundation for Women’s 
Rights Promotion and Development (FWRPD)

Executive Yuan’s Commission on Women’s Rights Promotion (CWRP) 
established the Foundation of Women’s Rights Promotion and Development 
(FWRPD) and the Ministry of Interior allocated the NT$ 1 billion fund. It was 
hoped to serve as a bridge for constructive dialogue between the government 
and the private sectors, and to build a center of resource and information 
exchange for all women in Taiwan. The foundation is comprised of chiefs 
from ministries engaged in women’s issues, women’s rights specialists, 
and representatives from women’s organizations. Its primary mission is to 
promote the implementation of women rights and gender mainstreaming. 
After the completion of Taiwan Women’s Center in March 8th, 2008, the 
committee also started to accept affairs assigned by Ministry of Interiors. 

We are dedicated to enhancing and developing women’s rights and have 
been commissioned to carry out tasks such as the research of policies, laws 
and regulations relating to women’s rights, to research and consult problems 
relating to women’s rights, to promote public awareness of women rights, and 
to train personnel. Our goal is to develop a comprehensive women’s policy.


